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    محمدصادق عابديني
روح الله رجب�ي، فع�ال فرهنگ�ي و عض�و ش�وراي 
سياس�تگذاري جاي�زه س�ينمايي »ققن�وس« فض�اي 
جش�نواره فج�ر را هيجان�ي و فاق�د عقلانيت عن�وان و 
تأكيد كرد س�ينماي ايران بي�رون از فجر رق�م مي خورد. 
روح الله رجبي در نشس��ت خبري هفتمین هم انديشي سینماي 
انقلاب اسلامي و جايزه سینمايي »ققنوس«، ضمن اعلام حمايت 
از برگزاري جشنواره فجر گفت: نقدي كه به جشنواره فجر داريم، اين 
است كه حس مي كنیم جاي عقلانیت در اين جشنواره خالي است 
و حتي در جلسات نقد و بررسي فیلم ها هم به رسانه ها اجازه حرف 
زدن داده نمي شود. رجبي تصريح كرد: قصد نداريم بر داوري هاي 
جش��نواره فیلم فجر تأثیر بگذاريم، چون حس مي كنیم سینماي 
ايران بیرون از جشنواره فجر رقم مي خورد. وي با بیان تأثیرگذاري 
جوايز جشنواره هايي مانند اسكار و گلدن گلوب بر روند فیلمسازي 
در جهان تأكید كرد: فجر چنین تأثیر گذاري ای ندارد و براي همین 
است كه فكر مي كنیم جمهوري اسلامي جشنواره هايي مانند جشن 

خانه سینما را به موازات برگزاري فجر ايجاد كرده است. 
وي گفت: فجر مركزيت خود را در س��ینما از دس��ت داده اس��ت و 
نمي تواند هدايت سینماي ايران را در دس��ت بگیرد، براي همین 
برخي از فیلمسازان ترجیح مي دهند حتي فیلم هايشان را به فجر 
ندهند. رجبي هدف از برگزاري هم انديش��ي س��ینماي انقلاب و 
جايزه سینمايي »ققنوس« را ايجاد فضاي نقد و گفت و گو و اراده 
بحث سینماي »عدالت اجتماعي« در برابر سینماي »سیاه نماي 
اجتماعي« عنوان كرد و گفت: سینماي عدالت اجتماعي نقطه مقابل 

سینماي سیاه نماس��ت و داراي قهرماني است كه به دنبال عدالت 
است.  محمد كوچك، دبیر اجرايي جايزه سینمايي »ققنوس« نیز 
با بیان اهداف برگزاري هفتمین دوره اين رخداد سینمايي گفت: 
محافل هم انديش��ي از 20 تا 25 بهمن ماه در ت��الار حوزه هنري 
برگزار خواهد شد و تلاش مي كنیم بین 15 تا 18 عنوان فیلم در اين 
روزها اكران كنیم. كوچك افزود: سخنرانان ويژه امسال رحیم پور 
ازغدي، حسن عباسي، حجت الاسلام پژمانفر، مجید شاه حسیني، 
حجت الاس��لام وحید غلامي و وحید جلیلي خواهن��د بود كه در 
طول شش روز برگزاري اين هم انديشي هر روز يك سخنراني ويژه 
خواهیم داشت. دبیر اجرايي جايزه ققنوس با بیان اينكه بعد از اكران 
فیلم ها نشست هاي نقد و بررسي آنها با حضور عوامل فیلم برگزار 
مي شود، گفت: امسال دو اتفاق جديد در هم انديشي رخ خواهد داد 
كه اتفاق اول همكاري با خان��ه نوجوان چكاوك و حضور نوجوانان 
علاقه مند به سینماست و دومي همكاري با برخي از نخبگان و طلاب 

حوزه بین المللي براي حضور در اين محفل خواهد بود.

عضو شوراي سياستگذاري جايزه سينمايي »ققنوس«:   

سينماي ايران بيرون از جشنواره فيلم فجر رقم مي خورد
در آستانه ايام پيروزي انقلاب اسلامي اتفاق خواهد افتاد 

راديو روي موج انقلاب مي رود
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و امیرالمومنین علي ]علیه السلام[، 

فرمود: ای فرزن��د آدم ! خودت وصى 

مال خويش باش، ام��روز به گونه ای 

عمل كن ك��ه دوس��ت داری پس از 

مرگت عمل كنند

گعده هاي سينمايي و داوري فجر!
   ايزدمهرآفرين

انتش�ار اس�امي هيئت داوران جش�نواره سي و ششم 
فجر آب س�ردي بود بر بدن�ه نحيف س�ينماي ايران... 
البت�ه اين جمله ش�ايد ب�راي عم�وم مردم و كس�اني 
ك�ه اطلاع�ات دقي�ق و تخصص�ي از فضاي س�ينماي 
اي�ران ندارن�د قضاوت�ي زودهنگام محس�وب ش�ود. 
آنچه همیشه بر سر زبان اهالي سینما و آنهايي كه يا به دلیل 
شغل شان كه از نقش هاي اصلي صنوف سینما نیست يا به 
واسطه مس��تقل بودنشان اس��ت، وجود يك حلقه اصلي و 
ذي نفوذ كوچك است كه همیشه با تغییرات اندكي در رأس 
جايگاه هاي مختلف سینماي ايران حضور دارند و امتیاز ها را 
بین خود تقسیم كرده، از جايگاه صنوف و خانه سینما به نفع 
خود بهره مي برند و فقط ش��عار حمايت از صنوف و اعضاي 
بي بضاعت آن را سر مي دهند. به همین دلیل هیچ گاه خانه 
سینما نتوانسته حتي به برآوردن نیاز هاي اولیه اعضاي خود 
همت گمارد و هنوز تكلیفش با خودش مش��خص نیست. 
مجامع عمومي صنوف عموماً به حد نصاب نمي رسد و اعضا 
هیچ گاه انگیزه اي براي حضور در مجامع صنفي خود را هم 
ندارند. تنها هیئت مديره هاي خانه س��ینما آن هم در يكي 
دو صنف اصلي هس��تند كه مهمند و براي آنها سر و دست 

شكسته مي شود، آن هم توسط همین حلقه محدود. 
نگاهي گذرا به تركی��ب هیئت داوران به س��ادگي نمايان 
مي كند كه عناصر اصلي هیئت داوران همان ها هستند كه 
همیشه و در همه جا حاضرند. هیئت هاي داوري، شوراهاي 
مركزي، هیئ��ت مديره هاي مهم، مش��اوران مس��ئولان، 
مديران سینما، جش��نواره ها و مجامع دولتي و خصوصي و 
عموماً در تصرف همین حلقه محدود است. كساني كه گاه 
به دلیل تكراري شدن شان رسماً قول مي دهند كه ديگر در 
پوزيشن هاي نخ نما شده نباشند، اما باز هم در دوره هاي بعد 
نامشان در همان موقعیت ديده مي ش��ود. ماجرا چیست؟ 
نمي خواهیم اس��م اين مقوله را مافیا بگذاريم، اما نام چنین 

رفتاري را چه بايد گذاشت؟
 آنهايي ك��ه گروه ها و گعده هاي مديريتي در بدنه س��ینما 
و صنوف را مي شناس��ند مي دانند كه احتمالاً همان ها كه 
اين حلقه ها را همیشه پدري يا مادري مي كنند! به صورت 
غیررسمي نقش رئیس هیئت داوران را ايفا خواهند كرد و 
حلقه نزديك به خانه سینما بیشترين سود را از داوري اين 
دوس��تان خواهد برد، البته با توجه به اينكه از اعضاي ثابت 
و اصلي اين گعده ها كسي امسال فیلمي در جشنواره فجر 
ندارد نمي توان به طور قطع به بردن س��یمرغ توسط آنان 
اش��اره كرد،  اما از همین ابتدا مي توان تشخیص داد كدام 

فیلم ها با توجه به نزديكي صاحبانشان به اين حلقه، بیشتر 
مورد توجه هیئت داوران قرار خواهد گرفت. 

اصولاً كس��ي كه براي داوري جش��نواره مهمي مانند فجر 
انتخاب مي ش��ود بايد ويژگي و تخصص ه��اي چند بعدي 
داشته باشد، اما س��ینماي ايران در س��ال هاي اخیر چنان 
درگیر حاشیه و سوء استفاده شده كه ملاك هاي اين انتخاب 

هم تحت تأثیر همان مقولات است. 
متأسفانه در س��ال هاي اخیر انتخاب هاي داوران جشنواره 
فجر در موجي از حواشي قرار مي گیرد. گرچه هر جشنواره اي 
همواره حدي طبیعي از انتقاد را براي انتخاب ها و جوايزش 
خواهد داشت، اما كلام اين نوشته ناظر بر انتقادات طبیعي 
نیس��ت، بلكه حجمي غیر قابل باور از حواش��ي اي را شامل 
مي ش��ود كه در يكي دو س��ال اخیر رخ داده و خبر از زدو 
بند هايي غیر طبیعي را مي دهد كه در س��ال هاي گذش��ته 
سر و صداي بسیاري به پا كرده و كم كم در حال كاستن از 
اعتبار و ارزش جش��نواره ملي فیلم فجر است؛ اتفاقاتي كه 
ناخودآگاه انگیزه فیلمساز و مخاطب را براي حضور در اين 
جشنواره كه سال ها مهم ترين رخداد فرهنگي كشور بوده 

هر روز كمتر مي كند. 
با توجه به نكات ف��وق پیش بیني مي كنی��م كه فیلم هاي 
روح الله حجازي، پیمان معادي، منی��ژه حكمت، كامبوزيا 
پرتوي و هومن س��یدي بیش��ترين توجه را از سوي هیئت 
داوران جشنواره سي و ششم خواهند داشت، البته كه برند 
و پش��توانه قوي ابراهیم حاتمي كیا نیز از چشم داوران دور 
نمي ماند و با توجه به اينكه سازمان اوج امسال چهار فیلم در 
جشنواره دارد و از آن سو يك تهیه كننده ديگر نیز همزمان 
با سه فیلم در بخش مس��ابقه حاضر است، امكان تأثیر اين 
ملاك ها در توزيع سیمرغ ها كم نیست. همین مسئله اثبات 
مي كند كه تولیدات امس��ال در س��ینما چقدر وابس��ته به 
مؤلفه هاي خارج از روال عادي است و اين غیر عادي بودن 

چه تأثیري در جشنواره خواهد داشت.

      محمد صادقي
در آستانه ايام دهه فجر، راديو انقلاب از سوي معاونت صدا 

راه اندازي خواهد شد. 
راديو انقلاب از روز يازدهم بهمن ماه و در ش��ب آغاز جش��ن هاي 
س��الگرد پیروزي انقلاب اس��لامي راه اندازي خواهد ش��د. حمید 
شاه آبادي، معاون صدا سازمان صداوسیما روز گذشته و در حاشیه 
رونمايي از س��ريال راديويي »ش��ب هاي بیدار« در شبكه راديويي 
نمايش خبر راه اندازي را ديو انقلاب را اعلام كرد. راديو انقلاب مانند 
راديو محرم و راديو اربعین از جمله ش��بكه هاي راديويي مناسبتي 
اس��ت كه در ايام ويژه از س��ال و براي مدت زمان محدود فعالیت 
مي كنند. چند سالي است كه معاونت صداي رسانه ملي، در ايام دهه 
فجر انقلاب اسلامي، اقدام به راه اندازي شبكه راديو انقلاب مي كند؛ 
 شبكه اي كه به صورت ويژه به دهه فجر انقلاب اسلامي مي پردازد. 
يكي از اهداف راه اندازي شبكه راديويي انقلاب، مروري بر خاطرات 
انقلاب و نگاهي به دس��تاوردهاي انقلاب است. يكي از بخش هاي 

برجس��ته اين ش��بكه راديويي گفت و گو با انقلابیون و چهره هاي 
تأثیر گذار در پیروزي انقلاب اسلامي است. 

بهره گیري مؤثر از موسیقي، نغمه هاي نوستالژيك و سرودهاي ملي 
و انقلابي در ايجاد فضاي جذاب و پرتحرك راديويي، توزيع متناسب 
و متن��وع از ظرفیت هاي جغرافیايي و قومیتي كش��ور و ارائه تصوير 
يكپارچه از مناسك ملي جشن هاي انقلاب، حضور میداني و انعكاس 
مناسب از حضور مردم در برنامه ها و بهره گیري و هم افزايي ظرفیت 
متنوع ش��بكه هاي راديويي در متبلور كردن تاريخ و انديشه انقلاب 
اسلامي از جمله محورهايي است كه در برنامه هاي راديو انقلاب به آن 
توجه ويژه اي مي شود. راهبرد و رويكرد محوري راديو انقلاب ترويج و 
تبیین گفتمان انقلاب اسلامي با تمركز بر هدف مركزي و متعالي اين 
گفتمان يعني شعار »ما مي توانیم« منطبق بر رهنمودهاي بنیانگذار 
انقلاب اس��لامي و مقام معظم رهبري اس��ت. برنامه هاي متنوع در 
قالب هاي مختلف از جمله خبري، گزارشي، برنامه هاي گفت وگومحور 
تركیبي و نمايشى و همچنین استفاده گسترده از سرودهاي زمان 
انقلاب در اين راديو پخش شده و فرصت مناسبي براي افزايش سطح 
تعامل و همگرايي بیشتر مردم و رسانه ملي به ويژه راديو را در اين ايام 
ايجاد مي كند. در سال هاي گذشته فعالیت راديو انقلاب به صورت 24 
ساعته بوده و در ايام دهه فجر يكي از محبوب ترين و پر شنونده ترين 
شبكه هاي راديويي نام گرفته است. فعالیت شبكه راديويي انقلاب 
سال گذشته به خاطر استقبال خوب مردمي تا ابتداي اسفندماه ادامه 
داشت و امسال نیز بايد ديد با توجه به تغییرات در سطح معاونت صدا، 
آيا معاون جديد هم قصد دارد زمان فعالیت راديو انقلاب را بیش از 

روزهاي دهه فجر ادامه دهد يا خیر.

 صورتحساب ناقص 
شركت آب و فاضلاب اهواز!

اين روزها ش��ركت آب و فاضلاب 

خسرو   معتضد

روزنامه نگار و مورخ

اهواز براي يك واحد مس��كوني، 
صورتحس��ابي از 1396/9/4 ت��ا 
1396/10/18 ارس��ال داشته كه 
اقلام زير در آن به چشم مي خورند: 
آب بها، مبلغ دفع فاضلاب، آبونمان 
آب، آبونمان فاض��لاب، تبصره 3 
آب بها، تبصره 3 فاضلاب بها، ارزش 
افزوده بند 76، قانون بودجه كسر 
هزار ريال و بدهي قبلي؛ بدين ترتیب آب بها كه )75532( ريال 
بوده به مبلغ )205618( افزايش يافته است، يعني حدود سه برابر. 
انصافشان شكر كه تا اين قدر دست در جیب مردم مي برند. آقاي 
رئیس جمهور در مصاحبه تلويزيوني گفتند امسال تا آخر اسفند 
عايدات ارزي 90 میلیارد دلاري داريم و چون هزينه ها 75 میلیارد 

دلار است، خاطرمان آسوده است. 
ايشان به قدري با امید و نشاط پاسخ مي دادند كه من ديرباور هم 
باور كردم و خوش خوشانم شد اگر اينچنین است، چرا اينقدر به 

مردم و سفره و سبد خانواده ها فشار وارد مي شود؟
چندي پیش مقامات ذي ربط دستور دادند و حكم قانوني صادر شد 
كه از قبوض گاز، هزينه آبونمان را نگیرند. يك هفته نگذشت عنوان 
آن را به هزينه خدمات مستمر تغییر دادند كه باز ديوان عدالت حكم 
كرد آن عنوان هم غلط است و نبايد از مردم وجهي تحت اين عنوان 
گرفته شود ولي كو گوش شنوا. چند روز پیش براي دريافت كارت 
هوشمند ملي رفتم. اولاً سه س��اعت و نیم معطل شديم كه ما را به 
صف كردند آن هم به وسیله يك خانم عكاس باشي با دستگاه هاي 
جديد از ما عكس بگیرند. از خودم پرسیدم با اين هزينه اي كه از هر 
ايراني مي گیرند و تقريباً نفري 50 هزار تومان مي شود، چرا گیرنده 
اوراق در يك پستخانه بايد يك نفر باشد و چرا عكاس يك نفر. 100 
نفر سه ساعت وقتشان تلف شود كه كارت هوشمند ملي دريافت 
دارند. حساب كردم اگر سواي شیرخوارگان و پیران 99 ساله از همه 
مردم ايران نفري 50 هزار تومان بس��تانند چه مبلغ گزافي خواهد 
شد؟ مدت هاست از هر صورتحساب رستوران و چلوكبابي و كله پزي 
هم مالیات بر ارزش اف��زوده مي گیرند. آقاي رئیس جمهور هم كه 
فرمودند 90 میلیارد دلار درآمد ارزي دارند، پس اين همه فشار به 

طبقات عادي و پايین مردم براي چه؟
به نظرم رسید به س��ازمان آب و فاضلاب اهواز پیشنهاد كنم. ارقام 

ديگري اضافه كنند و لازم نیست مردم بدانند براي چه؟
مثلًا تبصره اي اضافه كنند با ش��ماره 210-ح-چ-خ كس��ي چه 
مي فهمد يعني چه؟ تبصره اي بگذارند مصوب خدمات ويژه فوق 
سري آن را هم كسي پرس وجو نمي كند يا هزينه برطرف كردن 

خاك و گرد و غبار آلمان خوزستان. 
- هزينه پاك كردن باتلاق هاي خوزستان

- هزينه زدودن و پالايش لكه نفت 100 كیلومتر مربعي در درياي 
چین از كشتي سانچي كه اقیانوس را آلوده كرده است و كارشناسان 
پیش بیني كرده اند ممكن اس��ت لكه مزبور از دري��اي چین برود 
به اقیان��وس كبیر و از آنجا ب��رود اقیانوس هند، برس��د به آب هاي 

خلیج فارس و طعم آب آشامیدني مردم اهواز را گس و تلخ كند. 
- يا اضافه بفرمايند هزينه آب زيادي كه دارسي بابت تبخیر نفت 
بختیاري كه به پالايشگاه آبادان طي 50 سال از 1293 تا 1330 
جريان مي يافته مصرف كرد و بايد ملت نجیب ايران آن را جبران 
كنند يا هزينه س��د معبر كش��تي جنگي اكباتان كه آلماني ها و 
عثماني ها در سال 1915 در اروندرود غرق كردند و آب به نفت و 
مازوت آغشته شد. مي توان 100 جور تبصره جور كرد و از مردم 
پول گرفت، چنانكه از چلو خورش قیم��ه بادمجان و چلوكباب 

كوبیده هم مالیات بر ارزش افزوده مي گیرند. 
بايد صورتحساب شركت مخابرات و آب و فاضلاب و برق و گاز را 
كامل كرد، اما هر پرداختي يك خروجي هم دارد. پرسش من اين 
است اگر ما تمام صورتحساب هاي شركت هاي دولتي را كامل و 
تقديم كرديم، چه كسي تضمین مي كند زيركي، عمري اين پول ها 
را به جیب نزند و به كانادا نگريزد. دولت كه مي گويد اضافه درآمد 
دارد، دولت كه مي فرمايد هیچ مشكلي نیست و همه چیز آرام و سر 
جاي خودش است، پس اين پول زوري كه از جیب مردم، از حلقوم 

آنان و از سفره خانواده شان برمي دارند، از بهر چیست؟ 
مي گويم چرا به س��بك آن قديم قديم ها از همه مردم گزيت يا 
جزيه نمي گیرند. از هر كس به صورت سرانه سالانه دريافت شود. 
چند روز پیش، دكتري كه گويا رئیس بیمه سلامت است گفته 
بود میلیون ها ايراني از بیمه سلامت استفاده مي كنند. اگر ماهانه 
20 هزار تومان بپردازند، مثلاً سالي چندين ده هزار میلیارد تومان 
درآمد خواهیم داشت. خبرنگار از حقوق ايشان سؤال كرد، گفت 
8 میلیون تومان حقوق مي گیرم به اضافه 4 میلیون تومان اضافه 
كار، چند میلیون تومان هم از محل هاي ديگر دريافت مي كنم. 
ديدم اين آقا كه مسئول يك س��ازمان است، چقدر خوش خیال 
است و بايد هم باشد. كس��ي كه حدود 20 میلیون تومان حقوق 
ماهانه دريافت مي كند چ��ه مي داند كه اخذ 20 ه��زار تومان از 
اعضاي يك خانواده پنج نفري يعني 100 هزار تومان چه بلايي 
بر سر آن خانواده خواهد آورد. بي انصاف ها كنار ساحل در سايه 
نشسته اند و به كشتي شكستگان بي پول طعنه مي زنند كه چرا 

خودشان تمام خرج درمان خودشان را نمي دهند؟

جايزه 1/5 ميليون دلاري سياستمدار هندي براي سر ستاره باليوود 

فشار سياسي براي سانسور نقش مسلمانان 
در تاريخ هند

  جواد محرمي
 س�ينماي هند طي س�ال هاي اخي�ر علاقه 
زي�ادي ب�ه بازنماي�ي تاري�خ اي�ن كش�ور 
نش�ان داده اس�ت و به ط�ور طبيع�ي نقش 
مس�لمانان را نمي ت�وان در روايت ه�اي 
تاريخي ناديده گرفت. اين مس�ئله اي است 
كه هندوه�اي افراط�ي آن را ب�ر نمي تابند. 
اخیراً يك سیاستمدار هندي كه از رهبران حزب 
راستگراي »بهاراتیا جاناتا« است و »نارندرا مودي« 
رئیس جمهور هند به آن تعل��ق دارد براي بريدن 
س��ر »پادوكن« بازيگر و »بهانس��الي« كارگردان 
فیلم »پادماواتى« 1/5 میلیون دلار جايزه تعیین 
كرده  است. او اين فیلم را به ارائه تصويري اشتباه 
از پادمیني ملكه افس��انه اي هندوها متهم كرده 
است.»پادماواتي« داس��تان زندگي ملكه مشهور 
قرن چهاردهمي را روايت مي كند. مس��لمانان با 
وجود اينكه در هند اقلیت محسوب مي شوند،  اما 
همواره در تاريخ و فرهنگ هندوستان نقش پررنگي 
ايفا كرده اند و اين مس��ئله اي است كه هندوهاي 
افراطي س��عي در كتمان آن دارن��د، البته نقش 
سیاسي مسلمانان در هند پس از سیطره انگلستان 
بر اين كش��ور به تدري��ج كاهش پیدا ك��رد و اين 
سیاستي بود كه انگلیسي ها به شدت آن را دنبال 
مي كردند  چراكه بیش از همه صف آرايي مسلمانان 

در هند مقابل استعمار بريتانیا مشهود بود. 
    احساس خطر از نقش تاريخي مسلمانان
واكنش خش��ونت طلبانه هندوهاي افراطي به 
فیلمي كه كارگردان آن اذعان دارد در آن سعي 
كرده چهره مثبتي از هندوها به نمايش بگذارد 
و اتهام ها به مثبت نشان دادن نقش مسلمانان را 
تكذيب مي كند، موضوعي عادي به نظر نمي رسد. 
رئیس جمهور فعلي هندوستان يكي از افراد حزب 
»بهاراتیا جاناتا«ي هند است؛ كسي كه از او به 
عنوان يك هندوي افراطي ياد مي شود و اخیراً به 
شكلي عیان پاي بنیامین نتانیاهو رئیس جمهور 
منفور رژيم صهیونیستي را نیز به اين كشور باز 
كرد و تعدادي از بازيگران هندو مذهب اين كشور 
را نیز مجبور كرد در ضیافتي با نتانیاهو شركت 
كنند، هر چند بازيگران مشهور مسلمان هندي 

اين ضیافت را تحريم كردند. 
معمولاً در هند اغتشاشات هندوها با شايعه ها به 
راه مي افتد، مانند شورش هاي پرخون و خونريزي 
و درگیري هايي كه بر سر ادعاهاي دروغین كشتن 
گاوها توسط مس��لمان ها به پا مي ش��ود. گاو در 

فرهنگ هندوها مقدس است، اما اين مرتبه بلوايي 
كه در مورد »پادماواتى« به وجود آمده پیچیده تر 
اس��ت. »ديپیكا پادوكونه« يكي از مشهورترين و 
گران ترين ستاره هاي بالیوود در فیلم پادماواتى 
نقش ملكه و »رانوير سینگ«، نقش »علاء الدين 
خلج��ي« را در فیل��م ب��ازي مي كنن��د. اعضاي 
راجپوت كارني س��نا، گروهي كه با طايفه مبارز 
راجپوت پیوند دارند، پیش از اين مدعي شدند كه 
»پادماواتى« با به تصوير كشیدن رابطه عاشقانه   
میان ملكه )ب��ا نقش آفريني پادوكن( و مهاجمي 
مس��لمان )پادش��اه علاءالدين خلجي( تاريخ را 
تحريف كرده اس��ت. وقتي ويدئو كلیپي از فیلم 
منتشر شد، اين گروه خش��مگین تر شدند. گروه 
راجپوت كارني سنا فراخوان اعتصاب سراسري را 
داده و از تهديد به قتل پادوكن بازيگر و بهانسالي 

كارگردان حمايت كرد. 
  تهديد به مرگ ستاره باليوود

فیلم نگاهي به حمله »علاء الدين خلجي« به قلمرو 
»كاست راجپوت« دارد كه ملكه آن »پادماواتي« 
با زيبايي اش دل از او ربوده است. گروه هاي افراطي 
هندو اين فیلم را توهین به »الهه هندو« و »تحريف 
تاريخ« تلق��ي كرده اند. آنها بیش��تر به صحنه اي 
اعتراض دارند كه در آن پادش��اه مسلمان رؤياي 
نزديكي با ملكه هندو را مي بیند. »س��انجاي لیلا 
بهانس��الي«، كارگ��ردان فیل��م مي گويد چنین 
صحنه اي در فیلم وجود ن��دارد. مورخان هندي 
معتقدند در حالي كه »خلجي« يك حاكم واقعي 
است، ملكه »پادماواتي« شخصیتي خیالي است. 
سازندگان فیلم مي گويند نام ملكه فیلم برگرفته 
از يكي از شعرهاي حماسي ش��اعر هندوي قرن 

شانزدهم »ملك محمد جائیسي« است.
كارگ��ردان فیل��م در ويدئويي با اش��اره به اينكه 
اعتراض ها ناشي از سوءتفاهم است، مي گويد: ما 
فیلم را بسیار مس��ئولانه و با در نظر داشتن عزت 

و شأن راجپوت ها س��اختیم. مي خواهم بار ديگر 
تأكید كنم كه هیچ سكانس خیال پردازانه اي میان 
ملكه پادمیني و علاءالدين خلجي نیست يا هیچ 
نمايي كه به فردي لطمه بزند. پادوكن نیز كه در 
فیلم هالیوودي »سه  ايكس« با وين ديزل همبازي 
بود، در واكنش به اين اعتراض ها گفته است: كاملًا 
ناخوشايند است. درگیر چه شده ايم؟ به عنوان يك 
ملت به كجا رسیده ايم؟ به قهقرا رفته ايم. ما به تنها 
افرادي كه پاسخگو هستیم، هیئت سانسور است. 
من اطمینان دارم كه هیچ چی��زي مانع نمايش 

»پادماواتي« نخواهد شد. 
    خشونت براي خودسانسوري در سينما

اعتراض هايي كه با تهديد به قتل در سینماي هند 
خود را نش��ان مي دهد، قاعدتاً نمي تواند مردمي 
تلقي شود، به خصوص كه اينبار يك مقام مشهور 
سیاسي شخصاً وارد معركه شده و علیه يك بازيگر 
و فیلمس��از شمشیر كش��یده اس��ت. تهديدها و 
رويكردهاي خشونت طلبانه مي تواند منجر به اين 
شود كه فیلمسازان هندي پس از اين در ساخت 
فیلم هاي تاريخي نسبت به تصوير كشیدن نقش 

مسلمانان دست به خودسانسوري بزنند. 
تهديد به قتل يكي از مشهورترين بازيگران زن و 
يك كارگردان برجس��ته با واكنش سريع در هند 
روبه رو شد. تعدادي از ديگر رهبران حزب بهاراتیا 
جاناتا و رامالینا ردي  وزير ايالت كارانتاكاي جنوبي، 
دستور حفاظت از پادوكن و خانواده اش را دادند. 
يكي از مقام هاي رسمي حزب بهاراتیا جاناتا نیز 
حرف هاي سوراج پل آمو را محكوم كرد و گفت كه 

مجازاتي براي او در نظر خواهد گرفت. 
اعضاي يكي از احزاب هندو به سینماها خسارت 
وارد كردند، پوسترهاي »پادماواتي« را آتش زدند و 
رانوير سینگ بازيگر نقش پادشاه علاءالدين خلجي 

را تهديد كردند كه پاهايش را مي شكنند. 
واكنش خشونت آمیز به نمايش فیلم »پادماواتي« 
نشان از طغیان محافظه كاران در هند دارد. بعضي 
از اعضاي ح��زب بهاراتیا جانات��ا تلاش مي كنند 
نقش مس��لمانان را در فرهنگ و تاري��خ هند به 
حداقل برس��انند. اخیراً اعضاي اين حزب دولتي 
ادع��اي دروغیني را مط��رح كردند ك��ه عمارت 
تاج محل در محلي بنا ش��ده ك��ه پیش تر معبد 
هندوها بوده اس��ت و تاج محل نمادي از فرهنگ 
هند نیست. اين ادعا شباهت زيادي به ادعاهايي 
دارد كه صهیونیس��ت ها درباره مس��جد الاقصي 
در بیت المقدس مط��رح مي كنن��د. تاج محل را 
شاه جهان از پادشاهان مس��لمان سلسله مغول 
ساخته است؛بنايي كه يكي از عجايب هفت گانه 
جهان قلمداد مي شود و بس��یاري از مردم جهان 
اين بنا را به عنوان نماد هند مي شناس��ند و مورد 
احترام همه مردم هند تلقي مي شود. هر چند در 
گذشته بعضي از اعضاي احزاب دست راستي به 
خاطر تهديد هاي خشونت طلبانه علیه مسلمانان 
و حتي غیرمسلمانان در هند دستگیر شده اند، اما 
به ندرت دول��ت تعقیب قضايي آنها را خواس��تار 
شده است. جنجال هاي اخیر در هند بر سر اكران 
يك فیلم را بايد فشار سیاسي ديگري علیه نقش 
مس��لمانان در كش��ور پهناور هندوس��تان تلقي 
كرد؛ فش��ارهايي كه نمي تواند با علاقه و دوستي 
غیرعادي و بي سابقه رئیس جمهور و حزب تندرو 

هند با رژيم صهیونیستي بي ارتباط باشد. 

مس��لمانان ب��ا وج��ود اينك��ه در 
هند اقليت محس��وب مي ش��وند،  
اما هم��واره در تاري��خ و فرهنگ 
پررنگ��ي  نق��ش  هندوس��تان 
ايف��ا كرده ان��د و اين مس��ئله اي 
اس��ت ك��ه هن�دوه��اي اف�راطي 
دارن��د آن  كتم��ان  در  س��عي 

    انيميشن

تماشاي »فيلشاه« را از دست ندهيد 
علي نوري اسكويي، عضو هيئت 
مدي�ره صن�ف انيميش�ن ايران 
در يادداش�تي به اهمي�ت توليد 
اثري چ�ون »فيلش�اه« و فعاليت 
گ�روه تولي�د آن تأكي�د ك�رد. 
در يادداشت وي آمده است: با ديدن 
بخش هايي از فیلم سینمايي فیلشاه 
و مطالعه اي كه قبلًا از فیلمنامه اثر 

و همچنین شناختي كه نسبت به تولیدات قبلي تهیه كننده و كارگردان آن داشتم، 
اطمینان دارم فیلشاه يكي از برجسته ترين آثار اين دوره از جشنواره فیلم فجر خواهد 
بود، اما نكته مهمي كه مي خواهم در اين يادداشت به آن اشاره كنم، جريان سینمايي اي 
است كه به واسطه همكاري گروه توانمند هنر پويا و در رأس آن حامد جعفري و هادي 

محمديان، براي انیمیشن كشور در حال وقوع است. 
من به عنوان يكي از فعالان حوزه انیمیش��ن در دهه هاي اخی��ر همواره جريان هاي 
مختلف و متنوع انیمیشن كشور را رصد كرده ام، اما بحق بايد بگويم تأثیرگذاري اين 
جريان بر انیمیشن كشور و آينده تجاري اين صنعت در دو دهه اخیر هوشمندانه ترين 
و كارشناسانه ترين جريان بوده است به شكلي كه فكر مي كنم اگر اهالي سینما، بزرگان 
انیمیشن، مديران، سیاستگذاران و حتي مردم و علاقه مندان به درستي از اين جريان 
حمايت كنند، طولي نخواهد كشید كه همین جريان هنر پويا مي تواند اولین مهره و 
كلید رسیدن به آرزوها و آمال داشتن يك هنر- صنعت پوياي انیمیشن باشد. براي 
همین به همه دوستان س��ینمايي، مديران و مردم به شدت توصیه مي كنم تماشاي 
انیمیشن زيباي فیلشاه را از دست ندهند  چراكه به پیش بیني اينجانب اين فیلم بدون 

شك يكي از پرفروش ترين فیلم هاي سینمايي سال آينده كشور خواهد بود. 


